
F i g u r e s 

Miquel Plana, 
l'impressor artesa i 
Text: Xevi Planas 

Fotos: Josep María Oliveras 

F i g u r e 

L'olotí Miquel Plana ha crescut immers en el món de les arts grá-

fiques. Practica l'ofici d'impressor amb el convenciment que 

aquesta feina artesanal és en vies d'extinció. Seguint el consell 

que li va donar el pintor Joan Pong, Miquel Plana ha aprofundit 

la técnica del gravat i s'ha convertit en l'editor de Uibres de bi-

bliofil amb mes prestigi de Catalunya. 

de la má d'en Josep Congost, que em va 
acüllir com a aprenent i que m'ha tute-
lat fins ara. Vaig teñir la sort d'anar a 
parar a bones mam. Em vaig formar a la 
impremta. El trehall t'ensenya a estruc-
turar-te per aproíitar el remps, AI co-
men^amcnt, em feien anar a repartir fei-
nes amb el carretó i passava molta ver-
gonya anant pels carrers. De mica en 
mica, vaig anar aprenent l'ofici d'im
pressor d'una manera auténtica. En 
Josep Congost sempre ha tingut molr de 
gust i ha deixat el máxim de Uibertat ais 
seus treballadors. Aprofitant la seva 
amistar, jo intentava anar ficant-me 
dins Tofici guiat peí metí instint. També 
vaig aprendre moltíssim amb el seu 
germá Sebastiá, un gran artista, Mentre 
els altres companys parlaven de fútbol, 
nosaltres parlávcm d'art, Eíl em va en-
senyar a mirar la pintura i em va donar 
les primeres nocions de qué era una pin-
zeilada, qué era una perspectiva... Discu-
tíem sobre art abstráete, Jo devia ser mes 
rabiós i ell devia teñir una actitud mes 
madura. Vaig aprendre a teñir el meu 
propi critcri grácies al seu mestratge. Els 
germans C^ongost em van fer veure que 
cadascú no en fa prou amb el sen impuls, 
sino que necessita coincidir amb altres 

uins records té de la 
infantesa i l'adolescéncia? 

-En tinc pocs records, 
pero tots son 
bons. Eren uns 
temps d'in-

consciéncia en 
qué ia vida era 

senzillíssima, ru-
tinaria i plácida. Els carrers no estaven 
enquitranats i ens passávem el dia ju-
gant a botxes amb els companys del 
barri. Jo sempre arribava tard a casa i 
els pares m'escridassaven. Ais catorze 
anys, vaig fer un pas molt important: 
vaig entrar a treballar a Grafiques Olot 
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Miquei Plana i Coreó va 

néixer el 29 d'ocrubre del 1943 

a Olot, en el si d'una familia 

d'origen mral moít arrelada a ía 

Garrotxa. Ais catorze anys, va 

entrar a treballar a Gráfiques 

Olot, on va aprendre rofíci 

d'impressor amb Josep Congost, • 

Va formar part del Crup 

d'Ara amb Kim Domeñe i Joan 

Carrillo- El 1968, va guanyar eí 

: premi de poesía Joan Casulá 

í' amb el recull Poemes bíancs i ne-

? gres. El 1970, va treballar per ai 

I pintor Joan Pon^, que el va esti

la mular a establir-se professionaWs 

I ment peí seu compte- =•'* 

I El 1973, va editar e! seu 

¡1 primer ¡libre de bibliófil, Un 

•mvol apretat per ¡a tramuntana, 

amb text de Doménec Molí. 

Des de Uavors, no ha parat 

d'editar-nc. Alguns han apare--

gut en el context de coMec-

persones a favor del treball comú en 
qué están immersos, en una confluen
cia d'interessos. 

-¿No li agradava estudiar? 
-Els estudis no m'han interessat 

mai. Primer els pares em van portar ais 
Escolapis i després me'n van treure per 
dur-me a casa d'un mestre particular. 
Era a can Planralech. Els nanos feiem 
broma dient que plantava cois, faves i 
pésols. El cert és que inrentava impo
sar-nos la seva llei d'una manera molt 
estricta i que ens pegava per mantenir 
una disciplina. El meu pare també va 
Uuitar perqué jo aprengués cátala, pero 
lamentablement no se'n va sortir. Ara 
ho lamento. 

-¿Quina mena d'educació va rehre 
en l'ambient familiar? 

-La mate venia d'una familia de 
masovers de ca l'Eloi, un mas d'Olot. El 
pare venia d'una casa de Riudaura. Eli 
va treballar de passant en un banc i 
d'escrivent en una fabrica de filatures. 
Erem gent pobra i passávem moíta ver-
gonya quan anávem a im convit a casa 
d'algií de la part mes adinerada de la fa
milia... Em sentó afortunat per haver 
pogut pouar del món rural deis meus 
orígens. Al món rural és on hi ha la 
cultura de debo, tal com l'entenc jo. La 
gent de la soeietat rural potser no sabia 
llegir ni escriure, pero era molt mes 
culta que la gent de la soeietat indus-

Erem gent pobra; 
em sentó afortunat 

per haver pogut pouar 
del món rural 

deis meus orígens. 

trialitzada, que ha deixat perdre la cultu
ra senzilla i elemental del pagés. Scmpre 
he sentit una enorme admiració per 
aquest fet tan natural i senzill com és la 
vida mateixa. L'educació que vaig rebre 
a casa m'ha ajudat a no caure en banali-
tats fútils sense cap sentit. La cultura del 
pagés és feta de prudencia i conteneió. 
Té un punt de gasiveria i generositat al
bora. T'ensenya a conduir ía vida amb 
una actitud dócil que sempte reverteix 
al teu favor, 

-Alguna vegada ha comentar que 
l'escoltisme va ser una escola per a 
vosté. ¿En qutn sentit? 
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-L'escoUisme ens va marginar en 
positiu. Erem un grup de joves que no 
anávem ais hars, perqué no teníem di-
ners, i que organitzávem moltcs activi-
tats- Passejávem pels carrers i feiem ex-
cursions. Teníem molta forga de volun-
tat. Me n'anava a la muntanya i me'n 
reia de la gent que s'instal-lava en un 
hotel, perqué trohava que a térra es dor
mía molt bé. Era feli9 dormint a qualse-
vol racó de hosc o en un porxo d'una cs-
glésia. Llavors tenia quimc o setze anys. 
Ara no podria dir el mateix. Quan ets 
jove, t'has de preparar per quan ho dei-
xis de ser. L'esforg. físic és una gran expe
riencia, si et complau i no el vius com 

un patiment, sino com un repte per 
aconseguir un ohjectiu. Tot a la vida de
mana un esfor^ físic. La gent, equivoca-
damcnt, í'elimina amb el benestar, L'e.s-
coltisme ens ajudava perqué era una 
aventura enriquidora que ens formava 
com a persones. En el mcu cas, a mes, 
l'escoltisme em va acostumar a ser res
ponsable. Jo encara era un simple apre-
ncnr sense coneixemcnts artístics i la 
gent de i'escoltisme m'encarregava car-
tells o programes. Em felicitaven quan 
veien el que havia fet i a mi aquest 
aplaudiment m'afalagava. Em donava un 
impuls suficient per esrimular-me a con
tinuar trcballant. 

cions com E! hurí i la phma, El 

tbrcul i les lletre^, Petit cajé, Pa-

pers de. fi de milleni, etc. 

Entre els nombrosos escrip-

tors que han col-íaborat en les 

edicions de Miquel Plana apor-

tant-hi textos destaquen Pere 

Calders, Narcís Comadira, Sal

vador Espriu, Mariá Manent, 

Miquel Martí i Pol, Joaquim 

Molas, Quim Monzó, Manue! de 

Pedrolo, Joan Perucho, Jordi 

Sarsanedas, Joan Tetxidor i Ca

milo José Cela. , 

Arranz Bravo, Modest Cuí-

xart, Maria Gimna, Hernández 

Pijoan, Antoni Pitxot, Albert 

Ráfols-Casamada, Josep Maria 

Subirachs i Joan Josep Tharrats 

son alguns deis artistes que han 

participar amb alguna de les 

seves obres en les edicions de 

Miquel Plana. 

Revista de Gírona / nt'uii. 190 scicnibuc - octubre 19'-)ÍS 21 [4771 



-í'Qwms eren eis seus referems artís' 
tics quan comengava a crear les set'es 
obres! 

-Llavors per a mi només existia 
0[ot. Sabia que hi havia un món mes 
gran cnllá d'Olot, pero l'he descobert 
en els salts que he anat fent en els úl-
tims vint anys, Els meus punrs de re
ferencia al comeníament eren Gussi-
nyé, Pujol, Barnadas, i Marsillach, els 
quarre artistes mes íamosos que hi havia 
a Olot en aquell moment. Barcelona 
Uavors era molr Uuny... No hem sahut 
aprontar prou bé t'epoca daurada de 
I'art olotí. Hem deixat malmetre la tra-
dició de rofici de I'art religiós amb Tes-
cola singular que teníem aquí. Quan 
vaig realitzar ía serie de Uibi-es de biblió' 
fil El burí i la ploma, vaig voler reunir 
trenta-tres escriptors i trenta-tres artis
tes olotins per oferir una mostra 
d'aquesr nivell altíssim de crcació que 
hi ha hagut a la ciutat, que representa 
un cas singular a Catalunya. 

~¿Conx es va iniroduir en el món del 
gravat? 

-M'hi vaig sentir interessat des 
que vaig vcure, ais anys 60, una exposi-

éé 
El que em fa por 

és veure gent que no té por. 
A la vida, si no hi ha risc, 

no hi ha res. 

ció de Picasso a la sala Gaspar, de Bar
celona, que em va impressionar. Un dia 
vaig anar a l'Escola de Belles Arts 
d'Olot i el seu director, en Mas Collell-
mir, em va ensenyar les primeres no-
cions de la técnica del gravat. M'hi 
vaig anar introduint de mica en mica 
tenint molta fe en mi mateix per no 

abandonar en els moments mes difícils. 
Llavors jo anava a les fires de dibuix a 
vendré les meves obres a uns preus molt 
justos, com ho he fet sempre, i em sentia 
satisfet en veure que hi havia qui estava 
interessat en el meu treball. 

-Voseé va ser un deh fundadors del 
Grup d'Ara. ¿Com recorda aquella etapa? 

-El Grup d'Ara el formavem en Kim 
Domeñe, en Joan Carrillo i jo- Tots tres 
canalitzávem els nostres ideáis amb senii-
llesa, honradesa i migradesa. Treballávem 
sempre a fons perdut, conven^uts que la 
unió feia la for^a. Un de sol no hauria fet 
res. Tots tres junts féiem coses que ens 
anaven configurant una personalitat. Jus-
tificávem el temps en una feina que 
anava a favor de tots tres. Aixo és espe-
cialment important en un món com eí de 
I'art, apassionant, pero solitari, perqué tot 
t'ho fas tu sol. Va ser el fruit d'un mo
ment en qué tot estava per fer. Teníem 
pocs coneixements i moltes ínquietuds, 
acompanyades d'una forta crítica en el 
sentit social. Vam editar una primera car
peta amb un gravat de cada un. La nostra 
feina no es va limitar, pero, al camp de 
I'art, sin() que va derivar també cap a al-
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tres Uuites, com la reivindicació del Dr. 
Danés, una persona que va fer moka 
feina per Olot i que va quedar marginar 
per la dictadura. Dcsprés, a l'época de 
TAssenihlea d'Artistes de la Garrotxa, 
vam coincidir també amb en Claudi Ca-
sanovas. Continuem ,senr tots molt hons 
amtcs, pero ara tot aixo ha quedat trin-
xat. Ja no en queda res. 

-El 1970, va trehallar per a Joan 
Pong. ¿De quina manera el va influir el 
contacte amh aquest pintor! 

-En Joan Pon? acabava d'anibar del 
Brasil i es va instal-lar a Olot en una casa 
que li va deixar en Jordi Curós. Era un 
gran treballador que feia rendir molt el 
seu temps. Era un home apa.ssionat que 
vaíorava molt el seu món i que inadiava 
una for^a enorme. Tenia una personalitat 
molt marcada, seguramcnt plena de con-
tradiccions. Li agradava explicar histo
ries rares, potser perqué eU també era es-
trany, difícil, carregat d'una certa morti-
ficació. Algú li va dir que jo feia gravats. 
Em va dur unes planxes molt grosses que 
se li havien ratUat i que s'havien de ere-
mar passant per l'ácid. Va confiar en mi. 

pero em va exigir molt. Jo vaig acceptar 
l'encárrec, pero m'hi vaig atrevir amb 
molt de neguit, per por a no esguerrar 
cap planxa. Tenia el temor de no sortir-
me'n, pero no em va anar malament. 
Sempre he tingut molta por de tot. 

(4 
El que ha fet 

perdurar l'home 
ha estat Tesperit. 

La técnica ens ajuda, 
pero no ens fa persones. 

9f 

Pensó que aixo m'ha anat bé, perqué, tal 
com es diu popularment, la por guarda la 
vinya. El que em fa por realment és veure 
gent que no té por. A la vida, si no hi ha 
risc, no hi ha res. Jo Uavors treballava 
moltes hores a la impremta i en Joan 
Pon^ em va fer veure que el món era 
moit mes ampie. Un mateix stmpre és 
cec i convé que tingui aigú ai costat que 
li obri els ulls i el fací créixer. En Joan 
Pon9 em va animar a independitzar-me 
professionalment i vaig fer-li cas, Aquell 
moment va ser molt dur per a mi, perqué 
Uavors jo estava a la impremta i, a mes, 
treballava moltes hores a casa fent pos
táis de Nadal. N'havia arribar a fer cator-
ze mil en un any, i les havia de crear, 
vendré i cobrar jo to sol... El trehaíl ha 
estat constant en la meva vida. Mai no 
he tingut excedent de res i sempre m'ha 
quedat un racó suficient per anar conri-
nuant en noves feines que han donat pas 
a mes feines, en un estrany equilibri. 
Quan em vaig establir peí meu compte, 
el 1972, vaig passar una certa crisi. Acos-
tumat a trehallar tretze hores diáries, no 
em veia capaf de donar utilitat a tot el 
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temps que üavors Cenia per endavant 
per a mi tot sol. Al cap d'uns mesos, per 
sorr, la galeria d'art 3, de Figueres, em 
va encarregar uns gravats i Ikvors ja em 
vaig anar organitzant bé la feina, co-
men^ant per la que em donava un coixí 
per al meu ordre personal. 

-¿Es considera impressor abans de loi! 
-Abans quan cm deien que jo era 

un artesa em sentía ofés. Ara, en canvi, 
em sentü afalagat. Sóc gravador, artista 
de bibliófil. Prcsumeixo d'un cüneixe-
ment, que no és mai suficient, d'un 
ofici que s'ha perdut. L'art de l'impres-
sor és sublim, perqué pot crear merave-
lies. No és tan sois un art d'imatges. La 
realització i la intencionalitat de Tim-
pressor hi té molt a veure, encara que 
siguin imperfectes. Les maquines fan 
les coses perfectes, pero no fan art. L'ar-
tista té una técnica que no és perfecta, 
pero motiva. Cada vegada estic mes 
conven^ut que els avenaos tecnologics 
en segons quina atea del disseny teñen 

un interés efímer, Un dibuix que tingui 
una mica d'esperit, en canvi, d'aquí a 
cinquanta anys encara será un dibuix 
que suggerirá sentiments. La técnica 
només ajuda en un sentit material. 
L'esperit no es pot basar només en [a 
técnica. El que ha fet perdurar Thome 
ha estar Tesperit. Jo no negó la técnica, 
pero és evident que el tecnicisme 
d'avui mata l'esperit. La técnica no ser
virá de res a l'home sense esperit. La 
técnica ens ajuda, pero no ens fa perso
nes. La técnica es mou en un sentit ge
neral. Els homes, pero, hem de viure en 
particular. Intiraament, no em serveix 
de res una máquina que ha utilitzat 
molta gent. El sentit de l'art és que el 
fas tu mateix, amb les teves Umita-
cions, Jo m'he aiiat defensant sempre 
com he pogut. El meu aprenentatge 
l'he fet anam a veure exposicions i cre-
ant-me uns referents. Les noves gene-
racions, per desgracia, no en teñen. 

-El ¡973, vaste va editar el sen pri-

El perill seria 
voler correr massa. 

Si ho fes, la gent potser 
no ho notaría, pero jo sí. 

f9 
mer llihre de bibliófil. Vint-i<inc anys des-
prés, és potser l'artesá mes ben considerat 
de Catalunya en aquest camp... 

-La bibliofília era una iMusió que 
Cenia dintre meu. M'hi vaig Hangar amb 
els pocs coneixements d'impressor que 
tenia i amb l'encusiasme d'obrir-me un 
nou camí. Des de Havors he anat alter-
nanc els encárrecs de gravador amb els lli-
bres de bibliofi!, que Cenen un cost altís-
sim i exigeixen una dedicació de temps 
extraordinaria. Es una feina que no és 
gens rendible, comparada per exemple 
amb la d'editar obra gráfica. Una lámina 
costa mole menys que un Uibre i dona 
molts mes diners al qui l'edita. Els editors 
que busquen la rendibilitat económica no 
es dediquen ais liibres de bibliófil. Jo m'hi 
dedico perqué voldria anar construint 
una obra que tingues un sentit i que fos 
útil per a les generacions futures. La meva 
idea és deixar un testimoni del meu 
temps reunint uns escriptors, uns artistes i 
unes técniqucs apreses del bell ofici de les 
arts gráfiques en la seva época final, en 
un moment en qué en realitat ja no exis-
ceixen les ares gráfiques, perqué ara 
només hi ha industries gráfiques. El dia 
només té vint-i-quatre hores. Anar a poc 
a poc em permet fer molta feina. El perill 
seria voler correr massa. Si ho fes, la gent 
potser no ho notaría, pero jo sí. No vull 
caure en aquesta trampa. Per sorC, no em 
queden Uibres de fons. Em fa il-lusió que 
la gent s'enamori deis meus treballs. Es 
una sensacíó de plenitud enorme després 
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del plaer viscut en la complicitat amb 
els autors deis textos deis Uihres. Mentre 
jo tingui el cent per cent de la responsa-
bilitat de la meva feina, no m'adormiré i 
aniré aguantan!. Per a mi, és molt im-
portant que en aquesta societat que ens 
ha tocat viure jo hagi tingut la sort de 
treballar en un ofici que té un compo-
nent de cultura que humanitza. 

-¿Quin deis moíts escriptors que ha 

conegut l'han impactat mes des del punt áe 

vista personal! 

-N'hi ha hagut molts que m'han 
impactat. Deis que ja no hi son, podria 
parlar, per excmplc, de Mariá Manent, 
Manuel de Pedrolo i Salvador E,spriu. Els 
vaig conéixer quan jo era molt jove i em 
van tractar com un avi tracta un nét. 
Mariá Manent tenia una gran personali' 
tat i em va fer veure que m'havia d'es-
for^ar a divulgar les meves obres. De 
Manuel de Pedrolo, em va sorprendre 
l'austeritat i el seu compromís. Era molt 
valent, pero devia patir molt. Salvador 
Espriu sempre em comentava que la 
gent citava molt la seva obra, pero que 
la Itegia poc, potser perqué, segons ell 
mateix, és difícil. Era un borne Uiurc, 
que no es deixava comprar pels premis i 
que es comprometía a fons amb la seva 
obra. Ell deia tiue havia viscut tota la 
vida al servei de la seva obra. 

-Vosté lia escrit poesía i, fins i tot, va 

guanyar un deis premis Ciutat d'Olot... 

-L'escültisme, el contacte amb en 
Josep Congost i algunes lectures religio-
ses i poétiqueb em van motivar unes 
noves sensibilitats en un moment deter-
minat, Per aixó durant una etapa molt 
curta vaig escriure uns poemes que re-
flecteixen la voluntat de provocació 
propia de l'esperit crític deis anys 60 i 
aquells temps en qué agafávem ávida-
ment el diari per assabentar-nos de les 
coses Uegint entre línies. Pero no tinc 
vocació de poeta. Vaig guanyar un con-
curs perqué la sort em va acompanyar, 
tot i que ara encara firmarla alguns 
d'aquells poemes, com un que tracta 
sobre el fet que la televisió rovella el 
cervell. El que mes lamento a la vida és 
no saber escriure, perqué escriure és 
molt útil i produeix un gran plaer. Si la 
capacitat d'escriure bé es pogués com
prar amb diners, ara em dedicarla a es-
talviar per aconseguirda. 

Xevi Planas 
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